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Mennyi borod lett? 

Volt egyszer egy tapasztalt mentorom, aki azt mondta nekem: 
fiam, ha jót akarsz, akkor az élelmiszergazdaságot vagy az 
egészségmegőrzést finanszírozod, örök szükség mindkettő! 
Szakmámat és érdeklődési körömet tekintve maradt az első, 
aztán évek alatt rájöttem a nagy igazságra: a mezőgazdasági 
vállalkozó megbízható és kitartó. Akkor is vet, ha előző évben 
nem aratott, akkor is bízik, ha egyébként nem volna miben. 
Sokan ismerik a viccet (amit szívesen elmondok bárkinek, tessék 
rajtam számon kérni!), hogy milyen fontos városok vannak a 
gazdálkodók életében, de én nem hiszem, hogy csak a 

meggazdagodás az, ami vezérli a gazdatársadalmat! A panasz, az eget való kémlelés, a 
hőmérőzés, az izgés-mozgás igazából az elhivatottság és a lelkiismeretesség jele. 

Rendszeresen felteszem magamnak a kérdést, hogy a vállalkozókat mi motiválja: az 
alkotás öröme vagy a pénzügyi profit? Akkor is belekezdene, ha egyébként éppen hogy 
csak fedezné megélhetését? Az én tippem az, hogy ha látjuk az ügyfél szemében a jó 
értelemben vett mániát, akkor a válasz az, hogy igen. Az, hogy ezzel közben még pénzt is 
lehet keresni, az már a szükséges a kellemessel való összekötésének témaköre. A 
vállalkozásokat a tulajdonos átalagon felüli elköteleződése teszi sikeressé. 

Ha a mezőgazdaságot érintő humán kihívásokat kellene minősíteni, számomra biztosan 
nem az elköteleződés hiánya jelentené a problémát. De még az örök fejlődésbe vetett hit 
sem. Az érdekelne inkább, hogy jó irányba tartó repülőgépen ülünk-e, amikor ezeket a 
kérdéseket vizsgáljuk meg felülnézetből?  

A betakarítási időszak vége felé mindig feltesszük a kérdést: jó évünk volt, van okunk 
nevetni? Nagyobb volt a cső, a kalász, a tejhozam vagy több lett a pálinka, több lett a bor? 
Ezt mindenki maga eldöntheti. Amire a figyelmet szeretném felhívni, az az, hogy az 
abszolút csúcsok elérése helyett a különbözeti adatok sokkal fontosabbak tűnnek. Tegyük 
fel a kérdést rendszeresen magunknak, milyen áron értük el ezeket a sikereket! Hol tart a 
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határhasznosságunk? 

A józan ítélőképesség érdekében annyit javasolhatok, hogy mérleget vonni a pénzügyi év 
végén érdemes, ha már az egész képet látjuk. Az év közben befolyó adatok, információk 
rendszerezése fontos, de nem elégséges feltétel. Decemberben remélhetőleg 
mindenkinek lesz ideje végiggondolni az évet, mi mennyibe került, mi mennyiből jött ki és 
mennyi folyt be. 

Amíg mi józanul ítélkezünk az idei évről, addig lassan leforrnak és hordóba kerülnek az új 
borok. Lassan elkezdenek tisztulni, sőt talán már kóstolgatni is érdemes őket. A tanulság a 
fentiekből igazából pedig az, hogy halasszuk a szokásos kérdést novemberről körülbelül 
karácsony tájára és ne feledjük, helyesen így hangzik: MILYEN borod lett? 

 

Üdvözlettel, 
Hollósi Dávid 
igazgató 
Takarék Agrár Központ 
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Hazai agrárgazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kurrens 
szakma! 
 

 

Minden eddiginél többen akarnak mezőgépészek lenni 
 

Több mint a kétszeresére nőtt a mezőgazdasági gépészképzésben résztvevők száma az utóbbi 

öt évben. Ez még mindig kevés, ugyanis jelenleg tizedannyi szakembert foglalkoztatnak a 

mezőgazdaságban, mint amennyire szükség lenne. Idén ősszel viszont minden eddiginél 

többen választották a mezőgépész szakmát.  

 

A technika fejlődésével, a folyamatos gépberuházásokkal és fejlesztésekkel párhuzamosan 

évek óta jelentős munkaerőhiánnyal küzd magyar mezőgazdaság, pedig tavaly az ágazat a 

GDP-termeléshez 3,8 százalékkal járult hozzá - írja közleményében a Mezőgazdasági Eszköz- 

és Gépforgalmazók Országos Szövetsége (MEGFOSZ). Komoly problémát okoz, hogy nincsen 

elegendő szakember, jelenleg például tizedannyi mezőgépészt foglalkoztatnak, mint 

amennyire szükség lenne. Ugyanakkor idén ősszel minden eddigi rekordot megdöntve 2700 

diák választotta a mezőgazdasági gépész szakmát, és kezdte meg e területen tanulmányait.  

Az elmúlt öt évben a mezőgazdasági gépészképzésben résztvevők száma 2,3-szorosára nőtt. A 

megyei bontást nézve Hajdú-Bihar megye a legjelentősebb, ahol 2016-ban tízszer annyi 

mezőgépész tanult, mint 2013-ban. 

  

 
 

Három évvel ezelőtt a MEGFOSZ és a Földművelésügyi Minisztérium (FM) képzési és 

karrierprogramot indított el. A MEGFOSZ által kidolgozott 11 pontból álló program egyik fő 

eleme, hogy a diákok duális képzés keretében országszerte több mint 30 szakiskolában nem 

csak elméleti tudást szereznek, hanem a programhoz csatlakozott vállalatoknál akár egy-két 

évnyi gyakorlati időt is eltöltenek.  
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A duális képzés előnye, hogy a diákok már az iskolaévek alatt valós környezetben, gyakorlati 
oldalról is mélyebben megismerik a gépipar technológiáit, és mire befejezik tanulmányaikat, 
sok esetben már biztos állásuk van. Folyamatosan bővül a képzések köre, például 
mezőgazdasági gépjavító képzés tavaly 4 újabb megyében - Fejérben, Győr-Moson-
Sopronban, Somogyban és Jász-Nagykun-Szolnokban - is indult. (Forrás: agrarszektor.hu, 
részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Napjaink tendenciáiból is látszik, hogy a mezőgazdaságot is elérte a digitalizáció és az 
automatizálás, így egyes hagyományos mezőgazdasági munkák okafogyottá válnak, 
ugyanakkor új munkahelyek is létesülnek, az új technológiák megvalósítására és 
működtetésére és az ezekhez igénybevett eszközök kezelésére. Az utóbbi évtizedek 
rohamos fejlődése a mezőgazdasági munkavállalóktól is folyamatos fejlődést követel 
meg, máskülönben a lemaradás versenyhátrányt fog jelenteni, amit napjaink egyre 
élesedő termelési és árversenye egyszerűen nem tud tolerálni. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Fenntartható 
szerhasználat! 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Így kell begyűjteni a növényvédőszer-hulladékokat 
 

A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara közreműködésével, az agrártárca és a növényorvosi kamara 

összefogásával november 6-tól adatgyűjtéssel kezdődik a növényvédőszer-maradékok 

országos begyűjtési kampánya – közölte a nak.hu. 

A Földművelésügyi Minisztérium a Magyar Növényvédő Mérnöki és Növényorvosi Kamara 

együttműködésével a lejárt szavatosságú növényvédő szerek térítés- és szankciómentes 

begyűjtését szervezi, aminek elsődleges célja, hogy ezen tételek gazdái megszabadulhassanak 

ezektől az évek óta felhalmozódott veszélyes hulladékoktól. 

A tényleges begyűjtés előtt adatgyűjtés indul az elfekvő tételekről. Az információ 

beküldésének a határideje november 6. Ez az a nap, amikor tájékoztatást kell adni a 

megyében fellelhető begyűjtendő növényvédő szerekről. Az adatokat a Nemzeti 

Agrárgazdasági Kamara megyei szervezete fő-falugazdászának kell megküldeni. Az összesített 

adatokat a pontos helyszínek tulajdonosai, felelősei nevének feltüntetése nélkül fogja a 

növényorvosi kamara továbbítani, tehát a folyamat anonim jellegűvé válik. 

A lejárt szavatosságú növényvédőszer-hulladékokat a következő kategóriák szerinti bontásban 

kérjük a táblázatba beírni: 

 rendszerváltás előttről származó tételek, 

 rendszerváltás és az európai uniós csatlakozási időpont közötti időszakból származó 

tételek, 

 Az európai uniós csatlakozás utáni időszakból származó tételek. 

A fellelt növényvédőszer-hulladék tételeket elnevezés és mennyiség (kg, liter) szerint, illetve a 

beazonosíthatatlan készleteket „ismeretlen: por/granulátum/folyadék" jelöléssel és a 

mennyiség megadásával (kg, liter) kell listázni. 

A tényleges begyűjtés az országos adatfelmérés összegzése után, erre szakosodott cégek 

közreműködésével történik majd, az érintettek számára név- és költségmentesen. A készletek 

tulajdonosait a begyűjtés időpontjáról tájékoztatják. (Forrás: agronaplo.hu) 
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Borban az 
igazság… 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A növényvédőszerek alkalmazása esetén a tárolással és felhasználással  kapcsolatos – a 
csomagoló anyagon feltüntetett – előírásokat, utasításokat a biztonságos 
munkavégzéshez maradéktalanul be kell tartani. Ez elsősorban egy veszélyes üzem, 
veszélyes anyagokkal kerülünk kapcsolatba, amik akár egészségkárosodást is okozhatnak, 
a tárolással, felhasználhatósággal és ártalmatlanítással kapcsolatos előírások saját testi 
épségünket is védik. Másodsorban a termesztett növényeink szermaradványai is 
jelenthetnek veszélyeket a fogyasztás során. Harmadsorban, a nem megfelelő használat 
esetén a növényvédőszer a talajra kerülve elfolyhat a felszínen, toxikus hatást a vizek 
élővilágára, a talajba bejutva pedig a talajkolloidokhoz kötődve és kémiai folyamatokba 
bekerülve átalakul, lebomlik, vagy felhalmozódhat akár növényben, esetleg a talajvízben.  
Ügyeljünk a használt vegyszerek által okozott környezetterhelés lehető legnagyobb 
mértékű csökkentésére! 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Jó ár, kevés 
árualap! 
 
 

 

Elkapkodták a lengyel kereskedők a magyar szilvát 

 
Akiknek a termését nem vitte el a fagy, azok haszonnal zárhatják az évet. A jelentős külföldi 

kereslet miatt a felvásárlók az idén a megszokott összeg másfél-kétszeresét fizették a szilva 

kilójáért. De nem kell aggódnunk, jut a polcokra a hazai termésből lekvár és pálinka is. 

Gyenge-közepes az idei szilvatermés, a becslések szerint a korábbi években megszokott 

mennyiségnél jóval kevesebb gyümölcs, mintegy 40-50 ezer tonna termett ebben az évben. 

Apáti Ferenc, a Magyar Zöldség-Gyümölcs Szakmaközi Szervezet és Terméktanács, a FruitVeB 

gyümölcstermelői főbizottságának elnöke a Magyar Időknek elmondta: 

a tavaszi fagy és a jégverés egyaránt csökkentette a termést hazánkban, ugyanakkor ezzel 

nem vagyunk egyedül Európában. A kontinens egészén a megszokottnál 30-40 százalékkal 

kevesebb szilva termett, ami igencsak jelentős kiesés.  

Magyarországon hozzávetőlegesen 7-8 ezer hektárt tesznek ki a szilvaültetvények, ahol egy 

átlagos évben 60 ezer tonna terem. Ugyanakkor volt olyan év, amikor a termés elérte a 80 

ezer tonnát, de olyan is, amikor a 40 ezer tonna közelében járt az országos mennyiség. Az idén 

jócskán elmaradunk az átlagtól, valahol a 40-50 ezer tonna körül lehet a termés, de az sem 

kizárt, hogy ennél valamivel kevesebb lesz a végleges mennyiség – fogalmazott a szakértő. 

Egy átlagos évben a termés 10-15 százaléka megy exportra, a megmaradó mennyiség felét a 

belföldi feldolgozóipar vásárolja fel, a másik fele pedig a friss piacon kel el. Az idén az export 

minden bizonnyal magasabb lesz a megszokottnál, a külföldi érdeklődés ugyanis – az európai 

fagykárok miatt – a szilva esetében is jelentős volt. 

 

Főként a lengyel kereskedők voltak jelen a magyar piacon, szinte minden gyümölcsre vevők 

voltak, és az árát is hajlandóak voltak megfizetni. 

Nagyon gyakran közvetítőt sem iktattak be, hanem egyenesen a termelőktől, az ültetvények 

mellől vették meg az árut – emelte ki Apáti Ferenc. Döntően ez volt az oka annak, hogy szinte 

valamennyi gyümölcs, így a szilva ára is korábban nem látott szintre emelkedett. 

Az ár minden évben a minőségtől és a fajtától is függ, ahogyan a termelő eladási nagysága is 

hatással van a kialkudott összegre. 
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A szakértő szerint az, aki nagy tételben tud szállítani, 5-10 százalékkal magasabb árat kaphat a 

piacon. Egy átlagos évben a feldolgozásra szánt szilva ára 40 és 60 forint között változik. Az 

idén ennek az összegnek a másfél-kétszeresét fizették a feldolgozók. A jó minőségű pálinka-

alapanyagért 60-80 forintot kaphattak a termelők, míg a lekvárnak való szilva ára 80 és 120 

forint között mozgott. A friss piaci gyümölcsre is hasonló áremelkedés volt jellemző. A fajtától, 

a mérettől és a minőségtől függően akár 200 forintot is kérhettek a termelők az étkezési szilva 

kilójáért, de az árak a dömpingidőszakban sem mentek 80 forint alá. 

 

Apáti Ferenc ugyanakkor felhívta a figyelmet, hogy az átlagostól másfélszer-kétszer 

magasabb árak nem jelentenek automatikusan extraprofitot a termelőknek.  

Azon gazdálkodók, akiknek a termés felét elvitte a fagy, a kétszeres árak ellenére is átlagos 

bevételre számíthatnak. A teljes fagykárral érintett gazdálkodók pedig semmire se mennek a 

magas árakkal. Ezzel szemben azok a gazdaságok, amelyeket a fagy és a jég is elkerült, s így jó 

termést takaríthattak be, busás haszonra számíthatnak az idén. 

A feldolgozóipar olcsó alapanyaggal szeret dolgozni, ezért ha nagy a termés és alacsonyabbak 

az árak, a finanszírozási nehézségek ellenére bespájzolnak a gyümölcsből, és több 

készterméket gyártanak, ezzel biztosítva azt, hogy egy esetleges időjárási katasztrófa ellenére 

se legyen hiány termékükből a következő évben – emelte ki Apáti Ferenc. 

A tavalyi készletekből az idén is jut a piacra, ugyanakkor, ha a következő évben is kár éri az 

ültetvényeket, és kevesebb szilva terem, annak már a feldolgozott termékek piacára is 

érezhető hatása lesz. (Forrás: agrotrend.hu/magyaridok.hu) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Zöldség-gyümölcs szektorban a legnagyobb piaci előnyünk a környező országokkal 
szemben a klímánk, akár a csonthéjasok, akár a csemegekukorica tekintetében is. A 
néhány héttel korábbi éréssel, hazánk kezdi a szállításokat, leginkább az északi 
szomszédaink irányába. Ugyanakkor ezt az előnyt csak korszerű ültetvények 
telepítésével és korszerű fajta szortimenttel tudjuk kihasználni, valamint a 
termésbiztonságot – akár fagyvédelem, akár vízutánpótlás – korszerű öntőző 
rendszerek kiépítésével kell biztosítani.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Kevesebb kukorica, jó toxinszintek 

 
Az idén jóval kevesebb kukorica terem a tavalyinál, de az eddig mért toxinszintek megfelelőek. 

Gondok a túlzott szárításból és a nem megfelelő árumozgatásból adódnak.  

 

A minisztérium adatai alapján 1,03 millió hektáron termeltek idén kukoricát, az átlagos hozam 

pedig hektáronként 6-6,5 tonna, ezért az idei termés 6-6,5 millió tonna lesz, ami 25-30 

százalékkal elmarad a tavalyi, 8,7 millió tonnás eredménytől.  

Kukoricát a teljes Európai Unióban mintegy 8,7 millió hektáron termelnek, Románia (2,58 

millió hektár) és Franciaország után (4,46 millió hektár) hazánk az unió harmadik legnagyobb 

előállítója. A termény ára hosszú ideje tonnánként 43-45 ezer forint körül stagnál, változik 

viszont a felhasználás szerkezete. Az élelmiszeripari felhasználás évről-évre növekszik, jelenleg 

mintegy 2,7 millió tonna, miközben takarmányként egyre kevesebbet, 2,3 millió tonnát 
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Száraz időben 
kevés toxin! 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

használunk fel, így exportra is marad, mintegy 1,5 millió tonna. 

 

A termés minőségére jellemző, hogy a csapadékos években emelkedik a penészes szemek 

aránya és a toxinfertőzöttség, de a betakarítás első szakaszában a vizsgált toxinszintek 

megfeleltek a követelményeknek. A magyar termés minőségi gondjait nem is annyira a magas 

toxinszintek veszélyeztetik, mivel az idén inkább a túlzott szárításból eredő hősérült szemek, 

illetve a nem megfelelő árumozgatás miatt keletkező törött szemek haladhatják meg az előírt 

értékeket.  

A belföldi kereskedelemben a tárolás biztonságának elsődleges paramétereit, a nedvességet 

és a tisztaságot, valamint a DON és aflatoxinok mennyiségét kérik certifikáttal igazolni. Az 

exportra szánt tételeknél ugyanakkor nem ritka, hogy akár ötféle toxinra is meg kell vizsgálni a 

terményt – közölte Major Andrea, a Gabona Control igazgatója. (Forrás: agrárszektor.hu) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Tekintettel arra, hogy a fuzárium fertőzéséhez ideális feltételt biztosít az erős esőzés, 
és az ezt követő meleg, nedves időjárás, idén a betakarításkor alacsony 
toxintartalmakkal találkozunk, ugyanakkor ez nem jelenti azt, hogy a tárolás során ez 
így is marad.  
Betárolás előtt meg kell bizonyosodni arról, hogy a tároló helyiségek szárazak, jó 
szellőzésűek, megfelelő védelmet nyújtanak az eső és a talajvíz ellen, valamint a 
rágcsálókkal és madarakkal szemben, ugyanakkor csak minimális 
hőmérsékletingadozást tesznek lehetővé. A helyiségeket az új termés betárolása előtt 
mindig ki kell takarítani, ha szükséges, fertőtleníteni kell.  
Meghatározott időközönként ellenőrizni kell a gabona nedvességtartalmát és 
hőmérsékletét. A hőmérséklet 2–3°C-os emelkedése jelezheti a mikrobaszaporodást 
és/vagy a rovarfertőzést.  
Tehát a tárolás során is nagyon fontos odafigyelni az optimális körülményekre, annak 
érdekében, hogy a termény toxintartalma nem induljon növekedésnek, mivel a 
mikotoxinokkal nagymértékben szennyezett gabona, élelmezési és takarmányozási 
célra nem értékesíthető. Így igen nehezen és rossz áron értékesíthető csak. 

 

Többet költöttünk zöldségre és gyümölcsre 

 
Évente 330 milliárd forintot költünk zöldségre és gyümölcsre egy kutatás szerint. A széles 

választék, a jó minőség és kedvező ár a legfontosabb szempontok a vásárlásnál. 

A hazai háztartások évente 165 kilogramm zöldséget és 89 kilogramm gyümölcsöt vásárolnak, 

évente több mint 330 milliárd forint értékben, melynek felét a piacokon szerzik be – derül ki 

egy friss kutatásából melyet a Világgazdaság idéz. A Budapesti Nagybani Piac megbízásából 

készített felmérésből az is látszik, hogy a magyar lakosság egyre jobban figyel arra, hogy 

zöldség és gyümölcs hetente többször kerüljön a tányérra, valamint a köztes étkezések – 

tízórai, uzsonna – szerepe szintén felértékelődik. 

Kezd kirajzolódni az a trend, hogy a jó ár-érték arányú, minőségi, friss és ízletes termékeket 

részesítik előnyben a vásárlók, melyek egyben egészségük megőrzéséhez is hozzájárulnak. 

Egyre tudatosabbá válnak a magyar fogyasztók, naponta többször esznek keveset, és egyre 

inkább vonzó számukra az, ami hazai. 
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Változó 
szokások! 

A magyarok közel 90 százaléka fogyaszt naponta vagy hetente több alkalommal zöldséget, 

egyharmaduk salátát, s több mint 80 százalékuk gyümölcsöt. 

A tanulmány rávilágított arra, hogy többségben van azok aránya, akik a magyar eredetet 

előtérbe helyezik az árral szemben. Az adatok azt mutatják, hogy tavaly a hús, valamint tojás 

után a zöldség és a gyümölcs eredeténél figyeltek arra a legtöbben, hogy hazai legyen. 

Gyümölcsök közül leginkább az almát, zöldségek közül pedig a burgonyát keresik, ezeket 

követi a dinnye, a banán, illetve a paradicsom, paprika és a vöröshagyma. A beszerzés helyét 

tekintve az látszik, hogy a piacok a legnépszerűbbek. 

 

A Budapesti Nagybani Piacon évente körülbelül 400-450 ezer tonna zöldséget és gyümölcsöt 

értékesítünk, és ebből a hazai termékek aránya 60-62 százalék. A Magyarországon termesztett 

gyümölcsök minden fajtája megjelenik nálunk. Kínálatunkat évről évre bővítjük, mert azt 

tapasztaljuk, hogy nő a kereslet a minél jobb minőségű, nagyobb terméshozamú, ízletesebb 

gyümölcsfajták iránt – mondta el Klucsik Zoltán, a Budapesti Nagybani Piac marketing és 

fejlesztési igazgatója. 

A magyarok összesen több mint 330 milliárd forint értékben költöttek friss zöldségre, illetve 

gyümölcsre 2016-ban, ami a napi fogyasztási cikkek éves forgalmának valamivel több mint 

tizedét jelentette. A háztartások tavaly átlagosan 94 alkalommal vásároltak zöldséget és 50 

alkalommal gyümölcsöt, ami a gyümölcs esetében kismértékű növekedést mutat az előző 

évhez képest. (Forrás: agrotrend.hu/vg.hu) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A fent említett trendből is látszik a fogyasztói szokások változása, az 
„egészségtudatosság” egyre inkább begyűrűzik az emberek mindennapjaiba.  A hazai 
áruk fogyasztása a rövid ellátási láncok kialakulásának is jó táptalajt kínál, sőt a 
fogyasztók belátták azt is, hogy ha valamelyik termék hazai termesztésű, akkor nagy 
valószínűséggel lesz ízletesebb, mivel a rövidebb szállítási idő lehetővé tesz a 
magasabb érettségi állapotban történő szüretelést is. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Csontvázak a 
szekrényben… 

 

Óvatos bizakodás a tej és baromfiágazatban 
 

Számos kihíváson, kisebb-nagyobb válságon van már túl az agrárium és az élelmiszeripar is a 

2017-es évben, és a harmadik negyedév végére az látszik, hogy mindezek ellenére a félévkor a 

KSH által prognosztizált kibocsátásbeli visszaesésnél vélhetőleg kisebb lesz a teljesítménybeli 

elmaradás – mondta Czerván György, a Földművelésügyi Minisztérium agrárgazdaságért 

felelős államtitkára az Agrárakadémián. 

 

Az mindenesetre örvendetes, hogy a két legnagyobb sokkot –az uniós tejárcsökkenést, illetve 

a madárinfluenzát - átélő ágazatunk, a tej, és a baromfi szektor is stabilizálódni látszik, amit a 

kormány a maga agrárdiplomáciai és költségvetési eszközeivel is támogatott – mondta az 

államtitkár, hozzátéve, hogy ez az idei előlegfizetésnél is előtérbe került, hogy a tejágazat 

számára elkülönített támogatásokat mielőbb utalja el a Magyar Államkincstár. Emellett a 

szaktárca értesülése szerint hamarosan dönthet az Európai Bizottság arról a magyar 

beadványról is, hogy a madárinfluenza miatti közvetett, közvetlen feldolgozóipari veszteség is 
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kompenzálható legyen az eddig nemzeti hatáskörben kifizetett 1 milliárd forinton felül. 

 

Csorbai Attila, a Baromfi Termék Tanács elnökének számításai szerint mindennel együtt 

mintegy 20 milliárd forint veszteséget okozott a baromfiszektornak a tavaly ősszel indult 

madárinfluenza járvány. Bár a magyar árukkal szembeni exportkorlátozásokat már 

feloldották, még nem állt talpra a viziszárnyas és a pecsenyeágazat. A libában a 2017-es 

termelési érték 70, a pecsenyeszektorban 65 százaléka lesz csak a tavalyinak. Csorbai szerint 

hosszabb távon a járványveszélyt termeléskorszerűsítési beruházások mérsékelhetik 

érdemben, miközben a versenyképességet is növelhetnék. 

 

Mélykúti Tibor, a Tej Szakmaközi Szervezet és Terméktanács elnöke szerint kormányzati 

támogatások révén Magyarországon csökkent a legkisebb mértékben a tejfelvásárlás, -

termelés a legutóbbi tejválság során, azonban csak átmeneti a mostani nyugalom. Egyrészt 

rekordalacsonyan van az uniós sovány tejpor ár, miközben hatalmas intervenciós 

raktárkészletek vannak, másrészt az utóbbi hónapokban rekordszintre nőtt vajár is 

csökkenésnek indult, és jövő évre ismét spot ármérséklődést prognosztizál az Európai 

Bizottság. Másrészt szükség lenne a hazai feldolgozóipari fejlesztésekre is, mivel jelenleg 

kevés a magas feldolgozottsági szintű termékeket előállító kapacitás. Igaz, a sikerhez 

érdemben javítani kellene a hazai előállítású tej beltartalmi értékeit, illetve annak árbeli 

ellentételezését is. És persze további áfacsökkentésért lobbizik az ágazat. (Forrás: 

magyarmezogazdasag.hu, részlet) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Mindkét szektor esetében elmondható, hogy az általános hazai technológiai 
színvonalon van még mit javítani, mondjuk a tej esetében leginkább az alacsony 
hozzáadott érték a probléma. Azt is látni kell, hogy a fejlesztéseknek nem a támogatási 
jogcímek megjelenésével kell elindulni, hanem egy jól megtervezett közép- és 
hosszútávú stratégia mentén, amihez plusz segítséget jelenthet a támogatás. Sajnos 
hazánkban ez legtöbbször még fordítva működik, ugyanis a szükséges beruházások is 
csak akkor valósulnak meg, ha támogatást is elnyer hozzá az üzem.  
Úgy igen nehéz a jövőt és a beruházásokat tervezni, ha nem világos hogy mi a cél, nem 
tudjuk hová tartunk. 
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Nemzetközi agrárgazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Pénz, pénz, 
pénz… 

 

Élesedő vita és uniós szavazás a rákkeltőnek tartott vegyszerről 
 

Állásfoglalást fogadott el a napokban az Európai Parlament (EP) környezetvédelmi bizottsága 

arról a javaslatról, amelyben európai állampolgárok a rákkeltőnek tartott glifozát hatóanyagú 

gyomirtószerek teljes tilalmát kérik 2020-tól. A testület egyetértett a kezdeményezőkkel, és 

állásfoglalását az EP plenáris ülése elé terjesztette, amely tegnap a glifozát ellen foglalt állást. 

Az Európai Unió tagállamai ma szavazhatnak arról, meg kívánják-e újítani a glifozát idén lejáró 

engedélyét, vagy sem. Az illetékes uniós hatóságok és szervezetek nem tartják rákkeltőnek a 

hatóanyagot.  

Az Európai Parlament környezetvédelmi, közegészségügyi és élelmiszerbiztonsági bizottsága 

támogatta azt a javaslatot, amelyben európai állampolgárok azt kérik, hogy legkésőbb 2020. 

december 15-ig fokozatosan vonják ki az uniós piacról a glifozát nevű növényvédelmi 

hatóanyagot. A "Stop Glyphosate" elnevezésű európai polgári kezdeményezést több mint 

egymillió uniós polgár írta alá. A kezdeményezők a glifozát betiltása mellett a peszticidek 

jóváhagyási folyamatának reformját és a peszticidhasználat csökkentésére vonatkozó kötelező 

európai uniós előírásokat is sürgetik. Azt szorgalmazzák, hogy az Európai Bizottság tegye meg az 

ehhez szükséges lépéseket.  

 A bizottsági döntés egyértelmű üzenetként szolgál a tagállamoknak, amelyek várhatóan 

október 25-én szavaznak a vitatott gyomirtó hatóanyag engedélyének megújításáról - írja az 

euractic.com. A jelenlegi javaslat szerint a glifozát még tíz évig maradna a piacon. Ugyanakkor 

számos Európai Uniós ország - köztük Franciaország és Olaszország - már korábban 

bejelentette, hogy a tízéves megújítás ellen szavaz. Így szakértők szerint csökkent annak esélye, 

hogy az újbóli engedélyezésről szóló szavazás eléri majd a minősített többséget, amely 

szükséges lenne a megújítás elfogadáshoz. Ha nem születik megállapodás, véget érhet a glifozát 

uniós forgalmazása, mivel a jelenlegi engedély 2017. december 15-én lejár. 

 A környezetvédelmi bizottságban elfogadott állásfoglalást az Európai Parlament strasbourgi 

plenáris ülése elé terjesztették. A bizottság az állásfoglalásban azt sürgette, hogy a hatóanyagot 

2020-ig a forgalmazásból, illetve a mezőgazdasági felhasználásból teljes mértékben tiltsák ki. Az 

EP tegnapi plenáris ülésén úgy foglalt állást, hogy ellenzi a glifozát használatát. Az ilyen tartalmú 

növényvédő szerek háztartási használatát azonnal, mezőgazdasági alkalmazásukat 2022. 

december 15-i határidővel tiltanák be. 

A parlamenti bizottság, illetve az Európai Parlament elutasítja az európai hatóságok és 

szervezetek glifozáttal kapcsolatos korábbi értékeléseit. Mint ismert, az Európai 

Élelmiszerbiztonsági Hatóság (EFSA) és az Európai Vegyianyag-ügynökség (ECHA) azt állapította 

meg, hogy a glifozát nem jelent veszélyt az emberi egészségre, miközben a WHO Rákkutató 

Ügynöksége (IARC) "valószínűsíthetően rákkeltő anyagnak" nyilvánította az ilyen tartalmú 

gyomirtó szereket. (Forrás: agrarszektor.hu)   

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Egy ideje már komoly vita zajlik a hatóanyag felhasználhatósága körül, mivel a 
nyomait már péksüteményekben, sörben és más gabonából készült termékekben is 
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kimutatták.  
A glifozát a világ legnagyobb mennyiségben használt gyomirtója, amelynek használata 
különösen a génmódosított kukorica, szója, búza és egyéb glifozátrezisztens 
gabonafélék megjelenésével ugrott meg.  
A vita akkor „mérgesedett” el igazán, amikor az engedélyezést megelőző uniós 
kockázatelemzési eljárással kapcsolatban kételyek merültek fel, mivel az ENSZ 
rákbetegséggel foglalkozó ügynöksége és az EU élelmiszerbiztonsági és vegyianyag 
ügynökségei a glifozát biztonságosságával kapcsolatban eltérő következtetésekre 
jutottak. Az pedig nem először fordulna elő, hogy a tanulmány megrendelőjére nézve 
„tévesen” pozitív értékelést kap a terméke. Ezért nem is csodálkozatunk azon, – a 
fogyasztók érdekében – hogy az Európai Parlament azt akarja most elérni, hogy a 
növényvédő szerek hatósági jóváhagyás céljából történő tudományos értékelése 
kizárólag független, lektorált és publikált tanulmányokon alapuljon, amelyek illetékes 
közigazgatási szervek megbízásából készültek. Ugyanakkor javasolja azt is, hogy 
biztosítsanak megfelelő forrásokat ezeknek a szerveknek a független tudományos 
tanulmányok elvégzésére. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
50 éve! 
 
 
 

 

Több mint fél évszázada nem volt, és kellett ilyen kevés bor 
 

A nyugat-európai termőterületeket sújtó rossz időjárás miatt az idén várhatóan 8 százalékkal, 

több évtizedes mélypontra zuhan a világ bortermelése - áll a nemzetközi szőlészeti és 

borszervezet (OIV) kedden közzétett felmérésében. Az OIV úgy becsli, hogy a kereslet az idén 

240,5 millió és 245,8 millió hektoliter között alakul, azaz a csökkenő termeléstől is elmarad. 

A párizsi székhelyű szervezet prognózisa szerint a globális bortermelés az idén 246,7 millió 

hektoliterre, 1961 óta a legalacsonyabb szintre csökken. Ennek fő oka, hogy az Európai Unióban 

az Európai Bizottság becslése szerint 36 éves mélypontra esik a termelés, ami viszont annak 

tudható be, hogy a világ három legnagyobb termelő országában, Olaszországban, 

Franciaországban és Spanyolországban rendkívül kedvezőtlen volt az időjárás a legfontosabb 

termőterületeken. 

Az OIV úgy becsli, hogy az olasz termelés 23 százalékkal, 39,3 millió hektoliterre, a francia 19 

százalékkal, 36,7 millió hektoliterre, a spanyol termelés pedig 15 százalékkal, 33,5 millió 

hektoliterre esik vissza.  

Az Egyesült Államokban, amely a világ negyedik legnagyobb termelője és legnagyobb 

fogyasztója, várhatóan alig változik, 23,3 millió hektoliter körül marad a termelés. (Vélhetőleg a 

prognózis még a Napa völgyet letaroló tűzvész előtt készült, így annak hatása ebben még nem 

jelenik meg. A szerk.) 

Ugyanakkor Ausztrália bortermelése várhatóan 6 százalékkal, 13,9 millió hektoliterre nő, 

Argentínáé pedig 25 százalékkal, 11,8 millió hektoliterre szökik fel. 

Néhány országból, így például Kínából még hiányoznak az adatok, de az OIV feltételezi, hogy a 

kínai termelés a tavalyi 11,4 millió hektoliter körül alakul. 

A termelés visszaesése következtében csökkenhet a túlkínálat, bár az OIV a közép- és hosszú 

távú trendek alapján úgy becsli, hogy a kereslet az idén 240,5 millió és 245,8 millió hektoliter 

között alakul, azaz a csökkenő termeléstől is elmarad. (Forrás: magyarmeogazdasag.hu/MTI-Eco) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
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A bortermelés „csökkenésében” nem a fogyasztás csökkenése játszik alapvetően 
közre. A bortermelés mennyisége az uniós rendelkezéseken (a kivágás támogatása) túl 
egyre ijesztőbben függ a klímaváltozástól. Ugyanis a borpiacok életét a klimatikus 
körülmények megváltozása sok szempontból befolyásolhatja, minél melegebb van 
például, annál hamarabb érik a szőlő, amitől a fehérborok oxidációja felgyorsulhat, így 
romolhat annak minősége, de a magas hőmérséklettől nő az alkoholfok is. 
Egy néhány éve készült tanulmány szerint a szőlő mintegy nyolc nappal hamarabb érik 
be olyan egymástól távoli vidékeken, mint Ausztrália déli része vagy a Franciaország 
egyes térségei, míg a németországi bortermelő körzeteiben ezt a különbséget négy 
napra teszik. A jelenséget részben a talaj nedvességének és a gazdálkodás 
minőségének tulajdonították, de tíz esetből hétben a melegebb időjárás bizonyult a 
minőségromlás legfőbb tényezőjének. 
Ugyanakkor az idei kaotikus időjárás ellenére, a gazdák Európa-szerte optimisták a 
minőséget illetően. Erre szükség is van, hiszen egyes régiókban csak fele annyi termést 
tudtak szüretelni a gazdák akik így aggodalmaikat fejezték ki, hogy nem fogják tudni 
ellátni a piacot, és más termelők foglalják el boraik helyét a polcokon.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kolumbusz 
tojása…? 
 
 
 
 

 

Fenntartható tojásrekord holland módra 
 

A helyben, etikusan, fenntartható módon előállított élelmiszerek piaca valósággal szárnyal 

manapság. Ugyan ezek a hívószavak remek marketinget teremtenek, de az élelmiszer-

termelőknek nehéz megállapítaniuk, hogy az általuk előállított étel valójában milyen hatással 

van a környezetre, amíg a gazdaságukból a fogyasztók asztalára kerül. 

 

Ez azonban nem igaz egy holland csirkefarmra. Saját bevallásuk szerint ők a „világ legállat- és 

legkörnyezetbarátabb csirkefarmja”. A limburg-i székhelyű holland tojásfarm szerint ők 

termelték a világon az első széndioxid-semleges tojást. 

Minden lépésük azt célozza, hogy a széndioxid kibocsátásukat kontrollálják, kezdve azzal, hogy 

milyen energiát használnak, egészen addig, hogy milyen fajtájú tyúkokat tartanak. A 

gazdaságban 1100 napelem található, de a megtermelt energiának csak 40 százalékát 

használják fel. A többit eladják, ami számításaik szerint ellensúlyozza a széndioxid-

kibocsátásukat. A farmon a barna helyett a fehér tyúkfajtákat részesítik előnyben, amelyek 

kevesebb takarmányt igényelnek. A farm tyúkjainak még az étrendjét is úgy tervezték, hogy az a 

hulladék mennyiségét csökkentse. Az étrendjükben olyan élelmiszeripari hulladékok 

szerepelnek, mint a megmaradt kenyér, vagy mezőgazdasági melléktermékek. De például nem 

etetetünk velük kukoricát, mutatott rá a gazdálkodó. 

A tojások azonban nem olcsók - 23-24 eurocent (70-75 forint) körül árulják -, főleg ha azt 

vesszük figyelembe, hogy a fogyasztók az árat előnyben részesítik az etikussággal szemben. 

Azonban ha a közelmúlt élelmiszerbiztonsági botrányára gondolunk, ami a nagy európai 

tojástermelőket érintette, talán mégiscsak jó hír, sőt, követendő modell lehet a holland farm 

példája. (Forrás: www.extracrispy.com/magyarmezogazdasg.hu, részlet) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Az előremutató dolgokra az emberek mindig felkapják a fejüket, főleg a ma divatos és 
felkapott fenntarthatósági alapelvek mentén termelt termékekre. Ilyen lehet ez a 

http://www.extracrispy.com/magyarmezogazdasg.hu
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Hollandiában található tojásfarm. Ahogy a cikk is azért említi, azért jelenleg a 
fogyasztók nagy része – fejlett társadalmakban is – ma még mindig az árat tartja 
meghatározónak. De a jó példák és az előremutató megoldások kellenek, hogy jó 
példával szolgáljanak mások előtt és talán a jövőben ténylegesen hozzájárulhat egy 
fenntarthatóbb termelés kialakításához. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Nutella! 
 
 

 

Minden negyedik mogyoró Nutellaként végzi 
 

Törökországból jön a mogyoró nagy része. A mogyoróval dolgozó vállalatok viszont nem 

szeretnék, hogy a globális termelés egyetlen országtól függjön. 

A világ mogyorótermésének több mint 70 százalékért Törökország felel. Ez azt jelenti, hogyha az 

időjárás nem megfelelő, akkor az óriási ingadozásokat válthat ki az export mennyiségében, ami 

érzékenyen érintheti a Nutellát. Ez óriási kockázat, ezért egy svájci alap a világ eldugott részein 

működő mogyorótermesztőkbe kezdett el pénzt pumpálni. 

 

A Nutella napjaink egyik legnépszerűbb édessége. Legfőbb összetevői a cukor, a pálmaolaj, a 

mogyoró, a zsírszegény kakaópor és a sovány tejpor. A Ferrero hivatalos oldala szerint az édes 

krém 13 százaléka mogyoró, sőt ami még ennél is figyelemreméltóbb, hogy a világ 

mogyorótermelésének 25 százaléka a Nutellába és a Ferrero Rocher édességekbe kerül. Ez 

gyakorlatilag azt jelenti, hogy minden negyedik mogyoró Nutellaként végzi. 

Az Élelmezésügyi és Mezőgazdasági Világszervezet (FAO) szerint a 2004 és 2014 közötti 

időszakban évente átlagosan 549 ezer tonna mogyoró termett Törökországban. Fontos 

kiemelni, hogy ez csak az átlag, a jobb években, mint amilyen a 2008-as volt, a 800 ezer tonnát 

is elérték. A második helyen Olaszország áll évi 112 ezer tonnával. 

 

A török dominancia azonban nem feltétlenül jó, a mogyoróval dolgozó vállalatok nem 

szeretnék, hogy a globális termelés egyetlen országtól függjön. Egy rosszabb év komoly 

kilengéseket okozhat a török export mennyiségében, ami érzékenyen érinthet több céget is. 

 

Ebben a bizonytalanságban látta meg a fantáziát egy svájci befektetési alap, a ResponsAbility, 

amely közel száz országban fektetett már be világon – írja a Bloomberg. A vállalat tőkéje 3,3 

milliárd dollár. Mivel jelenleg a kamatok eléggé alacsonyak a fejlett piacokon, ezért a svájci alap 

a világ legmeglepőbb helyein is befektet. Pénzt tettek például az egyiptomi mobilfizetési 

rendszerbe, támogatják a grúz mikrofinanszírozást, és befektettek egy togói kesudió 

ültetvénybe is. (Forrás: agrotrend.hu/origo.hu) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Magas hozzáadott érték, húzó termék, alacsony kamatkörnyezet és magas kockázatú 
koncentrált termelés. A svájci alap jól ismerte fel a termelésbiztonság irányába mutató 
lépéskényszert és ezzel a befektetési lehetőséget. A klímaváltozás több mezőgazdasági 
ágazatot lépéskényszerbe hoz, vagy hozott, az egyre kiszámíthatatlanabb és 
szélsőséges időjárással. Ez persze a másik oldalon lehetőségeket is rejthet magában, 
mivel a keresletet, bárhonnan de ki kell elégíteni. Néhány éve éppen a kakaó miatt 
aggódhattunk, hogy a klímaváltozás (szárazság) megtizedeli az ültetvényeket, ma pedig 
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tíz éves mélyponton a kakaó ára. Ennek ugyan technikai okai is vannak – a várt kínai 
kereslet növekedése elmaradt – ugyanakkor a gazdasági világválság is visszavetette a 
fogyasztást, ráadásul tavaly nagyon jó termés volt Nyugat-Afrikában.  
Az ültetvényekbe és az üvegházakba való befektetés felfutóban van manapság. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Hurrikánok 
földjén… 
 
 

 

Az amerikai hurrikánok miatt emelkedhet a szója ára Kínában 
 

A hurrikánok okozta károk miatt nem indul az amerikai szója exportja Kínába. 

A hurrikánok miatt legalább két hetet csúszik a kínai szója-import az Egyesült Államokból, mert 

a nagykereskedők nem találnak elegendő, jó minőségű szójababot – tudósított a Reuters. „Az 

amerikai exportőrök kérték a kínai felet, hogy engedjen a minőségi igényeiből, de Kína ebbe 

nem ment bele” – mondta el a hírügynökségnek az egyik szingapúri nagykereskedő. 

A világpiacon gazdára találó szója 65 százalékát Kína vásárolja fel, és a kéthetes csúszás a 

készletek kifogyását, valamint a kínai fogyasztói árak emelkedését okozhatja.  

Mindez annak ellenére bekövetkezhet, hogy szeptemberig Kína alaposan bevásárolt, mert az 

USA árai július közepétől a hurrikánokig 10 százalékkal csökkentek. 

Az ország csak augusztusban 8,45 millió tonna szójababot importált, mai ugyan elmarad a júliusi 

10,08 millió tonnától, de jóval több, mint a tavaly augusztusban vásárolt 7,67 millió tonna. 

Mint emlékezetes, a Mississippi deltáját – a korai szója termőhelyét – letarolta a hurrikán, az 

északabbra később érő állomány szállítását pedig a folyam alacsony vízállása hátráltatja: nehéz 

megtalálni a hajózó utat a megrakott uszályokkal, hogy a Mexikói-öböl kikötőiben hajóra rakják. 

(Forrás: agrotrend.hu) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Jelen helyzet is gyönyörűen példázza, hogy milyen kevés szójatermesztő országnak - 
USA, Brazília, Argentína –vagyunk kitéve, ha fehérjetakarmányokról van szó, és egy 
„lokális” időjárási anomália is mennyire képes befolyásolni a kereslet-kínálati 
viszonyokat. Sajnos egyre gyakrabban kényszerülünk a „klímaváltozás” emlegetésére, 
de nem tudjuk kikerülni, és a jövőben fokozottan kell számolnunk vele, és mint 
kockázatot kezelnünk is kell, akár a termőterületek diverzifikációjával, 
öntözésfejlesztéssel, akár új szárazságtűrő fajták termesztésével. 
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Statisztika 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aratás és őszi 
munkák! 
 

 

Az őszi betakarítási, vetési és talajelőkészítési munkák állásáról 
(2017.10.24.) 
  

Növényfaj 
Összes 

terület (ha) 
Betakarított 
terület (ha) 

Betakarított 
terület (%) 

Termésátlag 
(kg/ha) 

Összes 
termés 
(tonna) 

Napraforgó 658 711 658 247 100 2 839 1 868 756 

Szója 65 834 65 450 99 2 463 161 221 

Kukorica 1 014 188 786 428 78 6 499 5 110 643 

Burgonya 10 502 10 402 99 24 929 259 312 

Cukorrépa 16 061 9 136 57 61 241 559 494 

Növényfaj 
Vetési 

szándék 
(ha) 

Elvégzett 
munka (ha) 

Teljesítés (%)     

Őszi 
káposztarepce 

293 184 292 938 100     

Őszi árpa 233 314 225 489 97     

Őszi búza 965 997 751 166 78     

Rozs 27 421 25 488 93     

Triticale 98 256 84 659 86     

  
 Szándék 

(ha)  
 Elvégzett 

munka (ha)  
Teljesítés (%)     

Magágykészítés 
ősziek alá 

1 618 172 1 483 373 92     

Őszi 
mélyszántás 
tavasziak alá 

2 015 673 620 781 31     

Forrás: NAK 

 
Magyarországon az egy évvel korábbinál magasabb árak sem ösztönözték a termelőket 
búzaterületük növelésére. Így csaknem 970 ezer hektáron vetik el a növényt az új 
idényben, amelynek a vetésével nagyrészt végeztek is a gazdák. 
A hazai termelői árak malmi búza esetében átlagosan 46-47, a takarmánybúza esetében 
pedig 45-46 ezer forint/tonna körüli (áfa és szállítási költség nélkül) szinteken 
tartózkodnak. Ez azt jelenti, hogy malmi búza esetében 17 százalékkal, takarmány búza 
esetében 28 százalékkal magasabbak az árak az előző év azonos időszakához képest. 
 
Az Oroszországban megtermelt búza exportára számottevően emelkedett 2017. 
szeptember eleje és október eleje között, ami a más desztinációkból származó búza árát is 
felhajtotta.  
A növekedés egyrészt a rubel leértékelődésével, másrészt a termelők spekulációjával 
magyarázható. A termelők tetemes mennyiségű terményen adtak túl a betakarítást 
követően, így jutott elég bevétel a folyó munkáik finanszírozásához. Ezért a megmaradt 
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árut – a későbbi áremelkedésben bízva – készleten tartják. 
 
Az USA agrárminisztériuma az októberi előrejelzésében 1039 millió tonnára – 36 millió 
tonnával kevesebbre, mint az előző évit – teszi a kukorica 2017/2018-as termését, ami 
még mindig minden idők második legnagyobb kibocsátása lehetne.  
A 2017/2018-as szezonban a felhasználás (1065 millió tonna) csaknem 26 millió tonnával 
haladhatja meg a termelést, ugyanakkor az átmenőkészletek szintje ennek ellenére is 
magasan marad – 201 millió tonna – így, még mindig bőséges tartalékok állnak 
rendelkezésre.  
Az AKI PÁIR adatai szerint október első felében, átlagosan 42-43 ezer forint/tonna termelői 
áron cserélt gazdát a termény. A Budapesti Értéktőzsde Árupiaci Szekciójában pedig 45,2 
ezer forint/tonnás áron forgott a termény. 
 
Mivel a déli féltekén még nem fejeződött be a szójabab vetése, a 2017/2018-as szezonra 
vonatkozó előrejelzések még akár számottevően is módosulhatnak. Elemzői várakozások 
szerint az északi féltekén közel 170 millió tonna babot takaríthatnak be, ami 5 százalékkal 
múlná felül a tavalyi kibocsátást. Ha az előzetes várakozások beigazolódnak, rekord-
termést – 121 millió tonnát – takaríthatnak be az USA-ban. 
Október 24-ig 1,6 millió hektárról (a tervezett terület 78 százaléka) 2,9 millió tonna 
szójababot takarítottak be Ukrajnában, ugyanakkor Oroszországban a terület csaknem 65 
százalékáról ( 1,6 millió hektárról)  egyelőre 2,6 millió tonna termés került le. Együttes 
termésük a 7 millió tonnát is meghaladhatja az idén.  
Piaci elemzők szerint az unióban 973 ezer hektárról (+15 százalék 2016-hoz viszonyítva) 
körülbelül 2,6 millió tonna szójabab kerülhet le, ami mintegy 5 százalékos növekedésnek 
felel meg. Magyarországon közel 66 ezer hektárról takarították be a termelők a szójababot 
október 24-ig a Földművelésügyi Minisztérium (FM) tájékoztatása szerint, a termés 161,2 
ezer tonna, ami meghaladja a várakozásokat. 
 
Magyarországon az AKI PÁIR adatai szerint a feldolgozók átlagosan 130 ezer forint/tonna 
körüli áfa és szállítási költség nélküli áron értékesítették a full-fat szóját október első 
felében. Ezzel egy időben a jórészt Brazíliából származó GM-szójadarára 2017. október–
decemberi szállítási határidővel 99,5 ezer forint/tonna áron (FCA Koper) kötöttek 
szerződést a piaci szereplők. A belföldi újtermésű szójababot (51-53 százalék ProFat) 
átlagosan 112-115 ezer forint/tonna áfa és szállítási költség nélküli termelői áron 
vásárolták a feldolgozók, kereskedők október első felében.  
 
Magyarországon majd 660 ezer hektárról – 2,8 tonna/hektár – 1,9 millió tonna 
napraforgómagot takarítottak be a gazdák. A termelői árak átlagosan 95-97 ezer 
forint/tonna körül mozognak. Elemzői vélemények szerint az idei globális kibocsátás – 48,4 
millió tonna – körülbelül 3 százalékkal maradna el a tavalyi rekordterméstől. 
Oroszországban és Ukrajnában a világ két meghatározó napraforgómag termelőjénél, 
körülbelül 24-25 millió tonna termésre van kilátás (-7 százalék). (Forrás: AKI) 
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Szabályozási, pályázati információk 
 
 
 
 
Itt az idő! 
 

 

Harmadik negyedéves állatjóléti támogatás: be kell adni az igényeket 
Október végéig kell benyújtaniuk a baromfitermelőknek az idei harmadik negyedéves 

állatjóléti támogatások iránti kérelmeket a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Hivatalhoz 

(MVH) – hívja fel a figyelmet a Baromfi Termék Tanács (BTT). A kérelmek beadására szükség 

van ahhoz is, hogy az állattartók még az idén megkaphassák a támogatásokat. 

A gazdálkodók igényeiket a megfelelő formanyomtatványon nyújtsák be, és lehetőség szerint 

önkéntes hiánypótlással pótolják a hiányzó adatokat. (Forrás: BTT) 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Szigorítás! 
 

 

Zöldítés változások 2018-tól 
2018-tól a parlagon, a nitrogénmegkötő növényekkel bevetett területeken, az ökológiai 

jelentőségű másodvetések területén, valamint az erdőszélek mentén fekvő határsávok 

esetén tilos lesz bármilyen növényvédő szert alkalmazni. A korlátozás 2018. január 1-jén lép 

hatályba. Ha azonban a termesztés során nem alkalmaznak növényvédőszert, a terület 

továbbra is elszámolható EFA-területként! 

Illetve a fenti korlátozás nem befolyásolja a SAPS és a termeléshez kötött fehérjenövény-

támogatás feltételeit és összegét sem. A zöldítés keretrendszerének változásairól az FM 

készített egy összefoglalót:  

http://www.kormany.hu/download/8/87/21000/OMEK_FM_fuzet%20A5_8o_2017_07_11_v

2.pdf 

Fontos változás, hogy a jövőben a 0,25 hektárt el nem érő területek is elismertethetőek 

parlagként, másodvetésként, nitrogénmegkötő növényként, és egyéb táblaszintű EFA-

elemként. Egy elemmé olvad össze a sövény, a fás sáv és a fasor, valamint a jövőben olyan 

fás sáv is elismerhető lesz legfeljebb 10 méteres szélességben, amely szélesebb, mint 10 

méter, de nem szélesebb 20 méternél. 

 
 
 
 
 
 
Kárenyhítés! 
 

 

A 2017. évi kárenyhítő juttatás iránti kérelem benyújtásához 

megjelentek a referenciaárak és átlaghozam-adatok 

A 2017. kárenyhítési évben bekövetkezett mezőgazdasági károk után a kárenyhítő juttatás 

iránti kérelem 2017. november 30-ig nyújtható be. Azon károsultak tudják benyújtani a 

kérelmet, akiknek a kárbejelentését az agrárkár-megállapító szerv a kárenyhítési évben 

korábban már jóváhagyta.  

A károsult termelők 2017-ben is a megszokott módon, elektronikus úton tudják majd 

november elejétől benyújtani a kárenyhítő juttatás iránti kérelmüket a Magyar Államkincstár 

erre szolgáló internetes felületén. A kérelemről legkésőbb 2018. március végéig születik 

döntés és eddig kapják meg a kárenyhítő juttatást az igazoltan károsult gazdák. (Forrás: FM 

Sajtóiroda) 

 
 
 
 
 
 

 

Újra igényelhető méhészeti támogatás  
A Magyar Méhészeti Nemzeti Program alapján 2017. október 16-ától újra igényelhető 

méhészeti támogatás. 

A 2017/2018. végrehajtási időszakban (2017. augusztus 1. - 2018. július 31.) az Országos 

http://www.kormany.hu/download/8/87/21000/OMEK_FM_fuzet%20A5_8o_2017_07_11_v2.pdf
http://www.kormany.hu/download/8/87/21000/OMEK_FM_fuzet%20A5_8o_2017_07_11_v2.pdf
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VP! 
 

Magyar Méhészeti Egyesület tagsági viszonnyal rendelkező méhész-gazdálkodói valamint az 

OMME és tagszervezetei 2017. október 16-ától nyújthatják be kifizetési kérelmeiket a 

Magyar Államkincstárhoz. 

 

Kedvező módosítások a gyógy- és fűszernövény termesztésére 

vonatkozó pályázatban  
Az ügyfelek számára kedvező változtatások eredményeképpen – többek között – a 

maximálisan igényelhető támogatási összeg is 50 millió forinttal emelkedett. 

A mintegy 3 milliárd forint keretösszegű felhívás a gyógy- és fűszernövények termesztését 

hivatott támogatni. Az egyik legfontosabb módosítás, hogy az egyéni projektek esetében a 

duplájára, összesen 100 millió forintra, míg kollektív beruházások esetében 150 millió 

forintra emelkedett az igényelhető maximális támogatási összeg.  

 

Ipari célú faültetvények telepítésére is igényelhető forrás  
Az ipari célú fás szárú ültetvények telepítését szabályozó kormányrendelethez igazodva 

módosult a Vidékfejlesztési Program erdősítést támogató felhívása. Ennek 

eredményeképpen már ipari faültetvények telepítésére is igényelhető támogatás. 

 

Az erdősítés támogatására mintegy 50 milliárd forint keretösszeget különített el a 

Miniszterelnökség a Vidékfejlesztési Program keretében. A rendelkezésre álló összeg 

hatékony és eredményes felhasználása érdekében júniusban megjelent a fás szárú 

ültetvényekről szóló 135/2017. (VI. 9.) Kormányrendelet az ipari célú fás szárú ültetvények 

telepítésének szabályozására. (Forrás: Miniszterelnökség) 
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Kiemelt téma  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

A szőlő- és borágazat TAKARÉK-os szemmel 
 
A szőlő és bortermelés a hazai mezőgazdaság egyik legrégebbi, komoly hagyományokkal bíró 
ágazata. Az utóbbi évek szakmai és kormányzati erőfeszítéseinek köszönhetően erőteljesen 
lelassult a szőlő termőterületek csökkenése. Hazánkban jelenleg mintegy 70 ezer hektár szőlővel 
gazdálkodnak. Ennek közel 70 százaléka fehér, 30 százaléka pedig kékszőlő. Magyarországon ma 
mintegy 8500 borászati vállalkozás működik, ebből a 300 legnagyobb adja a bortermés 75 
százalékát, az ágazat mintegy 80 ezer család megélhetését biztosítja.  
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ha) 

 
Forrás: KSH 

 
Globális összevetésben megjegyzendő, hogy az elmúlt évben a világ szőlő termőterülete 
körülbelül 7,5 millió hektár volt, amelyen 77,3 millió tonna termett, ez nagyjából 10 
tonna/hektár termésátlagnak felel meg. Ebből a mennyiségből a felhasználható szőlőtermés 
73,5 millió tonna, aminek csaknem feléből, 36,6 millió tonnából állítanak elő bort (276 millió hl).  
 
Az idei, kritikus aszályhelyzeteket is hozó év miatt az unióban az utóbbi öt év átlagához 
viszonyítva csaknem 15 százalékkal kevesebb borszőlő teremhet. Különösen erősen sújtotta az 
időjárás a tradicionálisan nagy bortermelő országokat, így Franciaország 1991 óta, Olaszország 
pedig 1947 óta nem tapasztalt ennyire alacsony termést. Szakmai szervezetek közlése szerint 
Franciaországban 18, Olaszországban 24, Spanyolországban 12, Portugáliában pedig 10 
százalékkal kevesebb termést várnak.   
Mindezek ellenére hazánk viszonylag jól átvészelte az időjárás jelentette kihívásokat, a 
borszőlőtermés várhatóan megközelíti a fél millió tonnát (cca. 488 ezer tonna). 
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Forrás: KSH 

 
Az utóbbi évek statisztikái alapján a világ szőlőterületének 51 százalékát öt ország adja, ezek 
Spanyolország (13%), Kína (11%), Franciaország (10%), Olaszország (9%) és Törökország (7%). Az 
előbbi sorrend ellenére a 2017/2018-as szezonban a legtöbb bor (40 millió hektoliter) 
Olaszországban készülhet, ami 21 százalékkal lenne kevesebb a 2016/2017. gazdasági évi 
termelésnél. Szintén dobogós még Franciaország 18 százalékkal (37,2 millió hektoliter) és 
Spanyolország 15 százalékkal (36,8 millió hektoliter). Magyarországon az idén mintegy 2,5 millió 
hektoliterseprős újborra számítunk, ami a világ bortermelésének hozzávetőlegesen 0,9 
százaléka. 
 
A jelenlegi kedvező finanszírozási feltételek mellett az emelkedő borexportunk, és a csökkenő 
importunk jó alkalom a fejlesztésre, amihez a Vidékfejlesztési Program borászati pályázatában 
rendelkezésre álló 39 Mrd forintos keret is kiváló alkalmat kínál. Ezért a Takarék Csoport együtt 
készül a szőlészekkel, borászokkal, hogy beruházásaik megvalósítása érdekében a leggyorsabb 
és a legmegfelelőbb finanszírozási formát ajánlhassuk ügyfeleinknek. Az együttműködés 
egyúttal kiváló alkalmat teremt a szőlész, illetve borász társadalom legtöbb szereplőjét érintő 
folyamatok finanszírozására, olyan banki termékek és szolgáltatások kidolgozásával, amelyek 
figyelembe veszik az ágazat speciális jellegét. 
„A színvonalas termeléshez állandó feltételek szükségesek, ezt pénzügyi biztonságra alapozva 
lehet megteremteni. Az ágazatot jellegénél fogva az időt és magas finanszírozást igénylő 
munkafolyamatok jellemzik. Ahhoz, hogy a termelő például optimális érleltségi állapotban tudja 
értékesíteni borait, vagy az új szőlőültetvények termőre forduljanak, időre, ebből adódóan 
finanszírozási forrásra van szükség. Ennek biztosítása speciális hitelkonstrukciókat igényel. A 
vidékfejlesztési forrással megvalósuló beruházások kivitelezésekor szintén előnyt jelenthetnek a 
szektor vállalkozásainak a számukra kidolgozott hitelek.” – mondta Légli Ottó, a Hegyközségek 
Nemzeti Tanácsának Elnöke 
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Miben látjuk a hazai borágazat kitörési lehetőségeit és hol látunk még fejlesztendő 
területeket?  
 
Amire biztosan építhetünk: a borfogyasztás stabil helye a hazai kultúrában, illetve a változatos, 
szőlőtermesztésre megfelelő klimatikus és talajviszonyok. A hazai borkultúra érezhetően 
fejlődik, ennek építésében azonban további lehetőségeket látunk. A szőlő ültetvények területe 
mélyen a potenciálja alatt marad, becslésünk szerint a jelenlegi 65-70 ezer hektár helyett akár 
190 ezer hektáron is termelhetnénk, ugyanakkor a helyzetet árnyalja, hogy az Unió a 
tagországok számára éves szinten, szőlőterületük egy százalékában maximalizálja az új telepítési 
engedélyek kiadását.  
Piaci előrejelzések szerint a világ borszektora, elsősorban a prémium szegmens, növekedési 
fázisra számíthat. Tapasztalataink alapján a vezető borászatok fejlődésének természetes útja a 
helyi, pincei értékesítés mellett a saját vendéglátóhelyi értékesítés növelése és a kapcsolódó 
szolgáltatások – akár szálláshely-szolgáltatás – fejlesztése.  
 
Amiben még fejlődhetnénk: nagyon jelentős versenyhátránya a hazai borágazatnak, hogy nem 
rendelkezik nagy volumenű, homogén minőségű árualappal, ami elsősorban az exportpiacokon 
versenyhátrány. Hiába szeretjük a magyar borokat és ismerjük potenciáljukat, ahhoz hogy ezt 
más országokban is megmutathassuk, egyszerűen a kereskedelmi szektor sajátosságaiból 
fakadóan nem elég néhány ezer palackot termelni egy-egy fajtából, évjáratból. Ennek érdekében 
tovább erősíthetőek a borvidéki termelők közötti  összefogások, illetve gondolni kell arra is, hogy 
a nagy piacok fogyasztóinak és így beszerzőinek szempontjából nézve napjainkban is még túl sok 
a szőlőfajta egy-egy borvidéken belül, nincs még meg a jól bevezetett, letisztult stílus. A hazai 
piacon is figyelnünk kell az olcsó, de ahhoz képest kategóriájában viszonylag elfogadható, 
esetenként jó minőségű import borok fenyegetésére, mivel ezek nem feltétlenül jobbak a 
magyarnál, de sikeresen megoldották a nagy mennyiségben homogén bor termelésének, 
szállításának és értékesíthetőségének kérdését és ezáltal be tudtak kerülni a globális 
kereskedelembe.  

 
Alapelvünk, hogy a Takarék Csoport ügyfelei mindig a gazdálkodási formájukhoz és 
üzemméretükhöz a legmegfelelőbb finanszírozási termékeket kapják és vehessék igénybe a 
lehető legrövidebb időn belül. Ezért a Vidékfejlesztési Programban megjelent borászati 
pályázatokkal kapcsolatban felmerülő igényekre is fel vagyunk már készülve.  
A Takarék Csoport hosszú évtizedek óta meghatározó finanszírozója a mezőgazdaságnak is. 
Vidéken a fiókok csaknem felét a Takarék Csoport működteti és az ügyfelek jelentős részének 
szintén a mezőgazdaság adja a megélhetését. Így nem véletlen, hogy középtávú stratégiánkban 
is kiemelt figyelmet fordítunk a mezőgazdaság és az élelmiszeripar finanszírozására. A 
Hegyközségek Nemzeti Tanácsával megkötött friss megállapodás messzemenően illeszkedik a 
Takarék Csoport idén júniusban – 100 százalékos támogatottsággal elfogadott – üzleti 
stratégiájába. Ez alapján a takarékszövetkezetek érdemben kívánják növelni részesedésüket az 
agrárhitel piacon, középtávon pedig az agrárium és az élelmiszeripar egyik vezető piaci 
szereplőjévé terveznek válni mind a finanszírozás, mind az ügyfélszám tekintetében. 
 
 

Takarék Agrár Igazgatóság 
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Stratégiai partnereink                              Baromfi Termék Tanács 
 
 
 
 

 
 

A BAROMFI ÉS TOJÁSTERMELŐK SZÖVETSÉGE 
 
 
Az 1991-ben alakult Baromfi Termék Tanács tagjai közé tartoznak a 
baromfitenyésztést, szaporítást, keltetést és feldolgozást végző 
szervezetek, valamint a vágott és továbbfeldolgozott baromfi 
termékek kis- és nagykereskedelmi, továbbá export és import 
forgalmazását végző kereskedő cégek, vállalatok, szövetkezetek. 
A terméktanács, mint ernyőszervezet, nyitott szervezetként 
működik, tagjai hat szövetségbe tömörülnek: Magyar 
Broilerszövetség, Magyar Pulykaszövetség, Magyar 
Kacsaszövetség, Magyar Lúdszövetség, Magyar Szabadtartásos 
Baromfitermelők Szövetsége valamint a Magyar Tojóhibrid-
tenyésztők és Tojástermelők Szövetsége.  
 
A mintegy 2500 tagot számláló terméktanács érdekegyeztető szervezet, tevékenysége kiterjed 
Magyarország egész területére. 
 
A terméktanács célja, hogy elősegítse a termékpálya valamennyi résztvevője termelési és piaci 
magatartásának önszabályozását és összehangolását; intézkedéseket kezdeményez a hazai piac 
védelme érdekében és szükség szerint közreműködik azok végrehajtásában. Ennek keretében részt 
vesz a nemzeti támogatások kidolgozásában, illetve lebonyolításában.  A terméktanács folyamatos 
adatgyűjtést végez a termelés és a piaci folyamatok területén, ezek feldolgozása után javaslatokat 
készít, döntéseket hoz. A szakmaközi szervezet hazai és nemzetközi szinten ellátja baromfi ágazatunk 
szakmai képviseletét és fellép érdekei védelmében. A terméktanács a szakmai szövetségek 
tevékenységének koordinálása útján – a célokkal összhangban – együttes intézkedések által törekszik a 
baromfiágazat hatékonyságának emelésére, az állattartási, állatjóléti és állategészségügyi szabályok, a 
nyomonkövethetőségi, élelmiszerbiztonsági és környezetvédelmi előírások feltétlen betartására.  
 
A szakmaközi szervezet céljai elérése érdekében közös ágazati marketing tevékenységgel is  igyekszik 
erősíteni  - elsősorban védjegyein keresztül  - a  tagok piaci pozícióját. 
 
A termelés és a feldolgozás ésszerűsítésének és fejlesztésének előmozdítása érdekében a BTT 
folyamatosan részt vesz nemzetközi és hazai kutatásokban. A tagság tájékoztatása érdekében szakmai 
konferenciákat, fórumokat tart, illetve szervez. 
 
Elérhetőség: http://www.mbtt.hu/ 
 

(Forrás: BTT.) 

http://www.mbtt.hu/
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Takarék Agrár Termékek 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kitüntetett figyelemmel követjük és szolgáljuk ki a magyar mezőgazdasági vállalatok, egyéni 
vállalkozók, őstermelők és családi gazdálkodók igényeit. Helyismeretünknek és országos 
lefedettségünknek köszönhetően segítünk a tevékenységhez leginkább illő finanszírozási forma 
kiválasztásában, miközben csökkentjük a pénzügyi kockázatokat is. 
 

Takarék agrártámogatások előfinanszírozási kölcsön  
 

A konstrukció keretében a támogatásra jogosult mezőgazdasági termelők részére 

 közvetlen agrártámogatások (egységes területalapú támogatás, zöldítés komponens, 
termeléshez kötött támogatás, átmeneti nemzeti támogatás, fiatal termelő 
támogatása),  

 Vidékfejlesztési Program egyszerűsített elbírálás alá eső jogcímek (AKG, erdő-
környezetvédelmi kifizetések, génmegőrzés támogatása, Ökológiai gazdálkodás 
támogatása, NATURA 2000 kompenzációs kifizetések, THÉT, Tejágazat 
szerkezetátalakítását kísérő állatjóléti kifizetések, Egyes erdészeti és nem termelő 
beruházások támogatása) és  

 Sertés- és Baromfi állatjóléti támogatás előfinanszírozásához szabad felhasználású 
forgóeszközhitel vehető igénybe.  

 A jogosult mezőgazdasági vállalkozások számára a biztosítékok és a hitelbírálati 
folyamatok eredményének függvényében lehetővé tesszük a támogatás 90 vagy 
bizonyos jogcímeknél akár 100 %-os előfinanszírozását is.  

 Az előfinanszírozás igénylése már az adott évi egységes kérelem Magyar Államkincstár 
felé történő benyújtása előtt megtörténhet.  

 A közvetlen agrártámogatások 3 éves rulírozó formában is igénybe vehetőek, valamint 
már lehetőség van az egységes területalapú támogatás, zöldítés és a fiatal gazda 
támogatás 3 évre előre, egy összegben történő előfinanszírozására is!  

 Gyors hitelhez jutás lehetősége, minimális dokumentációs igény.  

 A legtöbb jogcímnél nem szükséges tárgyi fedezet nyújtása.  

 A visszafizetés elsődleges forrása a kifizető szerv által utalt támogatás összege.  

 Amennyiben Ön NAK tag és rendelkezik Takarék Gazdahitel–Gazdakártya termékkel és 
a közvetlen agrártámogatást a Szövetkezeti Hitelintézettel előlegezteti meg, úgy a 
Takarék Gazdahitel-Gazdakártya kezelési költségét elengedjük. 

 

Takarék Gazdahitel-Gazdakártya  

 Agrárágazatban tevékenykedő, valamint a vidékfejlesztéshez kapcsolódó 
tevékenységet végző Ügyfelek likviditási gondjainak megoldására, forgóeszközeik és 
rövidtávon megtérülő beruházásaik finanszírozására is egyaránt megoldást nyújt.  

 A hitelkonstrukcióhoz az Agrár-Vállalkozási Hitelgarancia Alapítvány legfeljebb 80%-os 
készfizető kezessége kapcsolódik, kedvezményes kezességi díjjal.  

 A hitel könnyebb felhasználása érdekében „Gazda Kártya”néven egy MasterCard® 
ElectronicBusiness típusú bankkártya kerül kibocsátásra, amellyel Ön rugalmasan 
fizethet a MasterCard®Electronic kártya elfogadásra kijelölt helyeken, illetve készpénzt 
vehet fel a Takarékszövetkezeti Integráció több mint 1.000 készpénzkiadó 
automatájából és számos ország több ezer ATM-jéből.  

 A Takarék Gazda Hitel keretösszege 1.000.000 forinttól – 25.000.000 forintig terjedhet, 
melynek futamideje 91 naptól 3 évig tarthat.  

 Kedvező Kamatozási Feltételek: a hitel kamata: 1 havi BUBOR + 4,5% kamatfelár/év, 
kezelési költség: 0,8%/év. A Nemzeti Agrárgazdasági Kamarai tagok 1% 
kamatkedvezményben részesülnek, amelynek feltétele, hogy az Ügyfél éves szinten a 
kölcsön összegével megegyező összegű számlaforgalmat bonyolítson a hitelintézetnél 
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vezetett pénzforgalmi számláján.  

 Kezelési költség: 0 Ft, amennyiben az Ügyfél a közvetlen agrártámogatások 
előfinanszírozását is a hitelintézetnél veszi igénybe.  

 A Takarék Gazdakártyán a hitelkereten felül elérhető pénzösszeg az Országos 
Betétbiztosítási Alap és a Garanciaközösség által védett.  

 

Takarék Előleg Visszafizetési Garancia 
Megjelent a Széchenyi 2020 támogatási ciklusban a Vidékfejlesztési Program projekt, 
beruházás jellegű pályázataihoz kapcsolódóan a nyertesek támogatási előleg lehívásához 
előleg visszafizetési garancia termékünk! 
 

A Vidékfejlesztési Program projekt jellegű, beruházáshoz kapcsolódó jogcímekre – kivéve 
LEADER/HACS program és kivéve egyszerűsített elbírálás alá eső rendszeres támogatás 
kategóriába tartozó jogcímek – érvényes, hatályos támogatási okirattal rendelkező mikro, kis- 
és középvállalatok számára nyújt segítséget a támogatási előleg mihamarabbi lehívásához. 
 Bármilyen vállalkozási forma igényelheti (őstermelő, egyéni vállalkozás is).  

- A garancia maximum összege: a támogatói okiratban szereplő, megítélt támogatás 50 
%-a, de legfeljebb 200 millió forint 

 Garancia lejárata igazodik a támogatói okiratban szereplő előleg elszámolási 
határidőkhöz (Kifizető Ügynökség felé történő előleg elszámolás elfogadása vagy a 
támogatási okiratban szereplő utolsó előleg elszámolási mérföldkövet követő 30. nap) 

 egyszerű bírálati folyamat 

 nem szükséges tárgyi fedezet nyújtása 100 millió forint garancia összegig 

 alap biztosíték az Agrár-Vállalkozási Hitelgarancia Alapítvány és egy természetes 
személy készfizető kezessége 

 rendkívül kedvező garancia díj és kezességvállalási díj, egyéb díjak, költségek nem 
kerülnek felszámításra 

 induló vállalkozások is igénybe vehetik 
 

Takarék agrárlízing  
Eszközalapon működő finanszírozási konstrukcióink fedezete lehet bármely típusú erőgép, 
munkagép, speciális mezőgazdasági berendezés, feldolgozó gépsor: 

 akár 0% önrész (nettó gépértékhez viszonyítva) 6 hónapon belüli áfa visszaforgatással  

 változó és fix HUF finanszírozási lehetőség  

 havi, negyedéves szezonális díjtörlesztés  

 futamidő akár 7 év  
 

Takarék agrárgép hitel  

 minimum a nettó gépérték 5%-a + ÁFA önrész  

 27% kötelező tőke visszaforgatás a 6. hónapban  

 futamidő akár 7 év  

 havi, negyedéves szezonális díjtörlesztés  

 a támogatást nem szükséges a finanszírozóra engedményezni  

 a pályázat elnyeréséről szóló határozat folyósítási feltétel 
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Kapcsolatok 
Takarék Agrár Központ               agrarkozpont@tbank.hu 
 

Hollósi Dávid      Igazgató 
Telefon: (+36 30) 830-0433 
hollosi.david@fhb.hu  

Fazakas Péter     Osztályvezető 
fazakas.petergabor@fhb.hu 

 

Dózsa Gergely     Agrárszakértő 
Telefon: (+36 20) 295-8290  
dozsa.gergely@tbank.hu 

Takarék Faktorház Zrt. 
 

Ráner Balázs      Üzleti Igazgató 

Telefon: (+36 30) 589-1146 
raner.balazs@tfaktorhaz.hu 

Takarék Lízing 
 

Csuti Dávid      csuti.david@fhb.hu 
Telefon: (+36 30) 708-2647  

Kapcsolat pályázati tanácsadó partnereinkhez 
 

Komjáthy Kálmán    komjathy.kalman@tbank.hu 

Szakmai stratégiai partnereink 
 

Baromfi Termék Tanács 
Magyar Állattenyésztők Szövetsége 

Gabonatermelők Országos Szövetsége 
Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 

Országos Magyar Méhészeti Egyesület 
Tej Szakmaközi Szervezet és Terméktanács 
Magyar Biokultúra Szövetség 
Hegyközségek Nemzeti Tanácsa  

 

Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. 
Cím: 1122 Budapest, Pethényi köz 10. 
Központi telefonszám: +36 1 202 3777 
Fax: +36 1 457 8997 
E-mail: info@takarekbank.hu 
Honlap: http://www.takarekbank.hu 

 

A kiadványt a Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. munkatársai készítették. A benne közölt megállapítások 
objektív és független magyarázatot tartalmaznak. Az itt közölt információk hiteles forrásból származnak, 
mindazonáltal az információk valóságának megfelelőségéről, helytállóságáról a Magyar Takarékszövetkezeti Bank 
Zrt. biztosítékot nem kapott, ezért a dokumentumban leírtak teljességével és pontosságával kapcsolatban sem a 
dokumentum készítői, sem a Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. semmilyen felelősséget, illetve szavatosságot 
nem vállalnak. A kiadványban közölt előrejelzésekre, becslésekre és véleményekre a piaci viszonyok változása 
hatással lehet, azok megváltoztathatóak külön figyelmeztetés nélkül. Az elemzésben kialakított vélemények nem 
tekinthetőek befektetési ajánlatnak, vásárlásra vagy eladásra történő felhívásnak. 
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